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Abstract (en)
A process for dyeing fibre materials with water-soluble, anionic dyes, in particular those containing a fibre-reactive group, is described, according
to which the dyeing is carried out using low-electrolyte or completely electrolyte-free and/or low-alkali or completely alkali-free dye solutions (dye
liquors, printing pastes) and in which a fibre material is employed which has been modified with a saturated straight-chain or branched aliphatic
or cycloaliphatic compound which is optionally substituted by one or more hydroxy groups and which contains at least one primary, secondary or
tertiary amino group or quaternary ammonium group and at least one hydrolysable ester group, it being possible for the aliphatic radical in this
compound to be also interrupted by one or more hetero groups. The fibre material is modified by applying the aliphatic compound containing amino
and ester groups to the fibre material in aqueous solution and subjecting the impregnated material to a heat treatment. In addition, some novel
aliphatic compounds containing amino and ester groups are described which can be employed for the modification of the fibre material.

Abstract (de)
Es wird ein Verfahren zum Färben von Fasermaterialien mit wasserlöslichen, anionischen Farbstoffen, insbesondere solchen mit einer faserreaktiven
Gruppe, beschrieben, nach welchem die Färbung unter Anwendung elektrolytarmer oder gänzlich elektrolytfreier und/oder alkaliarmer oder
gänzlich alkalifreier Farbstofflösungen (Färbeflotten, Druckpasten) durchgeführt wird und bei welchem man ein Fasermaterial einsetzt, das
mit einer gesättigten geradkettig- oder verzweigt-aliphatischen oder cyclo-aliphatischen Verbindung modifiziert wurde, die gegebenenfalls
durch eine oder mehrere Hydroxygruppen substituiert ist und die mindestens eine primäre, sekundäre oder tertiäre Aminogruppe oder quartäre
Ammoniumgruppe und mindestens eine hydrolisierbare Estergruppe enthält, wobei der aliphatische Rest in dieser Verbindung auch durch
ein oder mehrere Heterogruppen unterbrochen sein kann. Die Modifizierung des Fasermaterials erfolgt in der Weise, daß man die erwähnte
amino- und estergruppenhaltige aliphatische Verbindung in wäßriger Lösung auf das Fasermaterial aufbringt und das imprägnierte Material einer
Hitzebehandlung unterwirft. Desweiteren werden einige neue amino- und estergruppenhaltige aliphatische Verbindungen beschrieben, die zur
Modifizierung des Fasermaterials einsetzbar sind.
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